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SZIGETBECSEI
KRÓNIKA

(Schiller:

Az örömhöz
Lángolj fel a lelkűnkben szép 
Égi szikra szent öröm,
Térj be hozzánk drága vendég, 
Tündökölj ránk fényözön.

Egyesíted szellemeddel,
Mit zord erkölcs szétszakít, 
Testvér lészen minden ember, 
Merre lengnek szárnyaid.

Milliók ti, kart a karba! 
Gyűljön csók az ajkakon!
Túl a csillagsátoron 
Él mindnyájunk édesatyja!

Gyűlj ki, égi szikra lángja, 
Szent öröm, te drága, szép! 
Bűvkörödbe, ég leánya,
Ittas szívünk vágyva lép.

Tél az óvoda kertjében -  Losonczy Béla felvétele

„ Terveid is vannak, úgy látszik.
(Tamási Aron: Abel a rengetegben)

Sokáig és keményen szorít a tél jeges ölelése. 
Hó, jég, ónos eső, hideg ködök, síkos utak. Ilyen 
napok nem tesznek éppen derűlátóvá. Háborús 
készülődésről szólnak a hírek, mintha a múlt 
árnyai masíroznának az utakon.

Itthon a települések jövőjét meghatározó dön-
tések előtt tanácskoznak az intézmények vezetői, 
a képviselő-testületek tagjai. Szigetbecsén is 
hetek óta késő éjszakába nyúló ülések során 
próbálják egyensúlyba hozni a kérlelhetetlenül 
szűk lehetőségeket és a jogos igényeket.

Meg lesz, meg kell lennie az egyensúlynak. És 
szép terveket is kell dédelgetnie a világnak, 
Európának, hazánknak, kisebb, nagyobb közös-
ségeknek. Tudjuk, hisszük, hogy elolvad a hó, 
felenged a fagy, felszálinak a hideg ködök. A 
tavasz reményt hoz, reményt, hogy megvalósul-
hatnak merésznek tűnő, szép terveink is. Hiszen 
jégen, havon bátran áttörve hirdeti már az akarat 
diadalát a hóvirág kicsiny fehér dárdája.

Tamási Áron örökbecsű, feledhetetlen hőse 
Ábel beszélget barátjával:

- Hát esténként mivel töltőd az időt Ábel?
- Mikor evvel, s mikor avval -  felelte Ábel.
- S mikor evvel, akkor mivel?
- Akkor szemlélődéssel.
- S mit szemlélsz?
- Én a múltat, a jelent, s a jövendőt.
- Terveid is vannak, úgy látszik.
- Nekem vannak.
- Milyenek?
-Jók.

Aligha kívánhatunk jobbat családunknak, ba-
rátainknak, szűkebb és tágabb közösségünknek, 
minthogy legyenek jó terveik, s lássanak neki 
megvalósításuknak a székely pásztorfiú csillag-
fényű derűjével, erős hitével.

Pap Kornélia

Újra fonjuk szent kötésed,
Mit szokásunk szétszabott, 
Egy-testvér lesz minden ember, 
Hol te szárnyad nyugtatod.

Milliók ti, kart a karba!
Gyűljön csók az ajkakon!
Túl a csillagsátoron 
Él mindnyájuk édesatyja!

(Az Európai Unió himnuszának 
szövege Beethoven: IX. szimfóniája 
örömódájának zenéjére.)

EU NÉPSZAVAZÁS
Tájékoztatjuk a lakosságot, 
hogy az Európai Unióhoz törté-
nő csatlakozás tárgyában

2003. április 12-én

ügydöntő országos népszava-
zásra kerül sor.

Polgármesteri Hivatal
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Testületi ülések
• Készül a 2003. évi költségvetés
• Kemény viták a bázisállomásról
• Döntések a szolgáltatások díjáról

2002. december 14.

Az előző, 2002. november 25-i ülésen a 
PANNON GSM Távközlési Rt. képviselőjének 
jelenlétében vitatták meg a képviselők a tár-
saság előterjesztését, miszerint a helyi vételi 
lehetőségek javítása érdekében a községben 
álló víztornyon bázisállomást létesítenének.

Az ismeretek hiánya miatt sok hír és álhír 
támaszt bizonytalanságot a lakosság köré-
ben. A tárgyban folytatott vitában a decem-
beri ülésen is élénk eszmecsere folyt, elhang-
zottak aggályok és támogató vélemények 
egyaránt. Dr. Gótzy Gyula képviselő vállalta, 
hogy kollégáitól kér véleményt az ügyben.

A decemberi ülésen Gótzy dr. elmondta, 
hogy a Országos Sugárbiológiai Intézet refe-
rense, szakembere Farkas György tájékoztat-
ta arról, hogy az intézet sugárbiológiai szak- 
véleményt csak a berendezés telepítőjének 
kérésére adnak. Az intézet a telepítés után 
környezeti tanulmányt végez, ez után ad ki 
szakvéleményt. Ezt követően ismét minden 
részletre kiterjedő vitát folytattak a kép-
viselők, vendégek is szót kaptak. Szavaztak 
arról a határozatról, mely szerint a testület 
hozzájárul a PANNON GSM vételt javító be-
rendezésének felszereléséhez a Balassi téri 
víztornyon. Feltételként szabták meg, hogy 
amennyiben menetközben tudományosan be-
igazolódna a berendezés káros volta, olyan 
tény amiről addig nem volt tudomásuk, a tár-
saságnak a veszélyt el kell hárítania, vagy ha 
az nem lehetséges, a tárgyban kötött szerző-
dés felbontására legyen lehetőség. További 
feltétel, hogy a PANNON GSM kérje ki a Su-
gárbiológiai Intézet szakvéleményét. A ha-
tározatot a testület 9:1 arányban szavazta 
meg.

A Becker Pannónia Kft. arra kérte a testü-
letet, hogy a közszolgáltatási tevékenységről 
szóló szerződés érvényességét 2003. január 
31-ig hosszabbítsa meg. A képviselők hatá-
rozatukban hozzájárultak a kérés teljesítésé-
hez.

A Pest Megyei Közigazgatási Hivatal veze-
tője körlevelet juttatott el a képviselőknek, 
amiben a költségvetés elkészítéséhez kapnak 
segítséget.

A természetjárást kedvelőket, a természet- 
védőket kívánja összefogni a Szigetcsücske 
Természetbarátok Egyesület. A szigetbecsei 
székhelyű civil szervezet 2002. december 
12-én megalakult, közhasznú szervezetként 
kíván működni. (Cikkük 3. oldalon)

Előkészítették a karácsonyi csomagok ki-
osztását. Összesen 302 nyugdíjast és 19 
nagycsaládost látogattak meg az ünnepek 
előtt.

Fejesné Schwarcz Erzsébet arra hívta fel a 
figyelmet, hogy Szigetbecsén a régebbi ut-
cákban, mint amilyen a Petőfi Sándor utca, 
több szép kovácsoltvas kerítés, egyedi jelle-
gű oszlop található. A településrendezési 
tervben az ilyen értékeket helyi védelem alá 
kellene helyezni. Szükséges lenne feltérké-
pezni a védettséget érdemlő kerítéseket, osz-
lopokat.

2003. január 27.

Első napirendi pontként a polgármester 
beszámolt a lejárt határidejű határozatokról. 
A testületi határozatokban foglaltak időrend-
ben teljesültek, a szükséges intézkedések 
megtörténtek.

A  következőkben a képviselők meghall-
gatták, majd megvitatták a Szigetbecse 
Község Önkormányzata és a Becker Pannó-
nia Kft. között kötendő közszolgáltatási szer-
ződés tervezetét. A vitában részt vett 
Keszthelyi László, a Kft. ügyvezető igaz-
gatója is. Miután megállapodtak a szerződés-
ben rögzítendő feltételekben és a díj mérté-
kében, a testület erről rendeletet alkotott. 
(Lásd: keretes írásunkat.)

A harmadik napirendi pontban az álta-
lános iskola és a tóparti óvoda, valamint a 
társulás 2003. évi költségvetési tervezetének 
általános vitájára került sor. A polgármester 
ismertette a vita eddigi és a tervezett menetét 
és a költségvetés összeállításának általános 
elveit. A dokumentumot február 28-ig kell el-
fogadni. Készítésének egyik állomása az álta-
lános vita.

A testület elé került -  az addigi tárgyalá-
sok során kialakult -  tervezet a tartalékalap-
ból áthelyezett összeg ellenére is még 22 mil-
liós hiányt mutatott. A 12 éven át stabil költ-
ségvetés megőrzése elemi érdeke a község-
nek, hiszen hiány mellett és saját erő felmu-
tatását lehetővé tevő tartalék képzése nélkül 
az önkormányzat nem tud pályázat útján fe j-
lesztéseihez támogatást nyerni.

A tervezett bevételen belül az állami hoz-
zájárulás teszi ki az összeg 75,7 %-át, a többi 
a saját bevétel (gázvagyon, bérleti díjak, 
adók, Egészségügyi Pénztár stb.). A legna-
gyobb igénylő az oktatás (64%), az összes 
többi feladatra 36% marad.

Az intézmények és az önkormányzat 2003. 
évi költségvetésének újabb tárgyalása a 
szigorítások és elvonások jegyében telt. A 
múlhatatlanul szükséges tételek -  pl. az ener-
gia -  kivételével minden intézménynél 10%- 
kal csökkentették a tervezett dologi kiadáso-
kat, a béren túl adható (de nem kötelező) ju t-
tatások tételeit is kihúzták azzal a megjegy-
zéssel, hogy költségvetésileg kedvezőbb hely-
zet kialakulása esetén fé l év múlva a kérdésre 
visszatérnek.

A legszigorúbb és fájdalmas megszorítások 
betervezése ellenére ennek az ülésnek a végé-
re sem sikerült a hiányt teljesen eltüntetni és 
céltartalék sem képződött.

Ismét tárgyalta a testület a PANNON GSM 
Távközlési Rt. bázisállomás létesítésére tett 
ajánlatát. A polgármester ismertette az e 
tárgyban korábban hozott testületi határoza-
tot, a Nők Szigetbecséért Egyesület elnöke 
által a testületnek e tárgyban írt levelét (elő-
zőleg röplapokat terjesztettek a faluban), a 
polgármester reagálását és az erre érkezett 
választ (január 23.). Az állomás ellenzői 290 
aláírást is gyűjtöttek a községben. Vendég-
ként az ülésen részt vettek az egyesület kép-
viselői és élénken vitatták a testület korábbi 
döntését és az e tárgyban levelükre adott vá-
lasz tartalmát.

Gótzy dr. képviselő kifejtette, hogy egy 
jogszerűen megválasztott képviselő-testület 
felelősen döntött ebben a kérdésben és szigo-
rú feltételekhez kötötte az állomás felszerelé-
sét, üzembe helyezését. (Az ülés napjáig a 
szerződés nem is volt aláírva.) A vita azzal 
zárult, hogy ebben a tárgyban tágabb körű 
megbeszélést szerveznek a nézetek kicserélé-
se érdekében.

A 2003. évi ivóvízdíj mértékéről alkotott 
rendeletet a testület. Az ivóvíz köbméteren-
ként 107,50 Ft, az alapdíj 134,40 Ft lesz 
(egyaránt áfá-val értendő).

Családi okokból az újonnan kialakított 
lakótelkek két vásárlója visszalépett. A 
testület felhatalmazta az önkormányzatot, 
hogy a két telket visszavásárolja.

Bár elkészült a szennyvízhálózat, szenny-
vízszállításra is szükség van (pl. az üdülőte-
rületen, ahol nem épült ki vezeték). A szol-
gáltatásra két eddig is szerződésben álló 
szállítótól érkezett árajánlat.

1/ BÁVIMAX Kft: 840.- Ft/m3 (elérhető-
ség: telefon 06/30/2029498.

2 / Tóth János vállalkozó: 785.- Ft/m3 
(elérhetőség: telefon 06/20/9390522.

Az üdülőterületen a díjhoz m3-enként 105.- 
Ft állami támogatás jár. (Nem jár ott, ahol a 
hálózat kiépült.)

A csatornahálózaton keresztül elvezett 
szennyvíz közüzemi díja:

lakossági 180.- Ft/m3 (áfá-val)
közületi 270.- Ft/m3 (áfá-val)
A csatornadíj mértékének kiszámításában 

a vízfogyasztást veszik alapul, május 1. és



2003. január-február SZIGETBECSEI KRÓNIKA 3

szeptember 30. között 10% kedvezmény jár.
Sem a díjban, sem a kedvezmény mértéké-

ben a tavalyihoz képest nincs változás.
Minderről a testület rendeletet alkotott.
A Sziget Diáksport Egyesület kért az isko-

la tornatermének térítésmentes használatára 
engedélyt. Itt heti két alkalommal egy-egy 
órán felnőtt kondicionáló tornát tartanak. A 
testület a kérelmet elfogadta.

Elkészült a Szigetbecse-Makád Közös 
Igazgatási Intézményi Fenntartó Társulás in-
tézményvezetői pályázati felhívás szövege. A 
testület a pályázat megjelentetését az ismer-
tetett szöveggel jóváhagyta.

Törvényi rendelkezéshez alkalmazkodva a 
testület elfogadta a javaslatot, hogy a Sziget-
becsei Krónika felelős kiadója a mindenkori 
jegyző legyen.(Eddig a felelős kiadó a pol-
gármester volt.)

2003. február 11.

A képviselő-testület február 3-án kibővített 
bizottsági ülésen újra tételesen megvizsgálta 
a község 2003. évi költségvetés tervezetét és 
néhány módosítást javasolt. A testületi ülé-
sen ezekről döntöttek és végül mind az okta-
tási intézmények, mind a községi önkor-
mányzat költségvetési tervezetét elfogadásra 
alkalmasnak ítélte. Február 18-án (lapzárta 
után) kerül sor az érdekképviseletekkel az 
egyeztetésre, majd a költségvetést várhatóan 
a február 24.-i ülésen elfogadják. (Erről 
részletesen beszámolunk következő számunk-
ban.)

Döntöttek a képviselők arról, hogy a mű-
velődési ház büféjének bérleti díját nem vál-
toztatják.

Miután elhatározták, hogy a régi bolt épü-
letét hosszabb távra bérbe, adják, felhatal-
mazták a műszaki és fejlesztési bizottságot, 
hogy a következő ülésig mérje fe l az épület 
műszaki állapotát.

A Nők Szigetbecséért Egyesület képvise-
lőinek jelenlétében megállapodtak abban, 
hogy a PANNON GSM tervezett bázisállo-
mása ügyében egyeztető tárgyalásra kerüljön 
sor. Ezen az egyesület és a testület 4-4 képvi-
selője, valamint a polgármester vegyen részt. 
A 4 képviselő-testületi tag: dr. Gótzy Gyula, 
Horák György, Fejesné Schwarcz Erzsébet 
és Pemmer István lesz.

A község 2003. évi fejlesztési tervében 22 
tétel szerepel. A képviselők megvitatták, hogy 
a lehetőségek ismeretében milyen fontossági 
sorrendet állítsanak fe l a fejlesztések között. 
Az első helyre bizonyosan a járdaépítés ke-
rül. Hasonlóan fontos a művelődési ház 
régen esedékes felújítása. Ez három, műsza-
kilag külön-külön elvégezhető munkafázisra 
osztható. Idén az első ütem munkálataira ke-
rülhetne sor. Az általános iskola további fe j-
lesztéseivel kapcsolatban megbízták a mű-
szaki és fejlesztési bizottságot, hogy vizsgál-
ja  meg a munkálatok fontossági sorrendjét.

Szigetcsücske -  szívünk csücske

Az életnek mi haszna mondd,
Ha egyre hajszol, űz a gond.
Nem állhatsz meg a lombok árnyán 
Tűnődni, mint tehén, s bárány.
S nem, nem tudod figyelni, ó jaj, 
Hogy mókáz mókus a dióval! 
Néznéd, amint a Nap zizegve 
Csillagokat hint a vizekre.
Rád villan a szépség szeme,
Táncot lejt, vámod kellene.
Látod kigyúlni mosolyát,
S nem várhatsz, menned kell tovább. 
Hogy élhetsz így, szegény bolond, 
Hogy egyre hajszol, űz a gond?

William Henry Davies

Itt élünk: Magyarországon, Pest megyé-
ben, a Csepel-szigeten, a Szigetcsücskén. Itt 
születtünk, vagy ide sodort a sors -  szeretjük. 
Akkor szeretjük hazánkat, lakóhelyünket 
okosan, ha igyekszünk minél jobban megis-
merni tájait, történelmi, természeti, kul-
turális értékeit, velünk, de más körülmények 
között élő emberek világát, a haza lelkét. Ké-
zen fogja a gyermeket, az ifjút az iskola, tu-
dást ad. Segítenek a jó könyvek, a jó filmek. 
De semmi sem ér fel azzal a tapasztalással, 
élménnyel, amit közvetlen, személyes rész-
vétellel szerzünk. A jól szervezett ország-
járás, természetjárás a legkitűnőbb módja az 
ilyen tapasztalatok, élmények gyűjtésének, a 
legjobb kiegészítője az iskolában tanultak-
nak.

Szigetbecse -  köszönhetően elsősorban az 
iskola keretein belül működő túra szakosztá-
lyának, néhány pedagógusnak, szülőnek -  az 
ország természetjárói körében nevezet szer-
zett magának. Szabó Béláné Marika nevét és 
csapatát jól ismerik már a falu, a megye ha-
tárain túl is. A szinte mindenütt megtapasz-
talt anyagi nehézségek ellenére hosszú évek 
óta szervezi a gyerekek és velük az érdeklő-
dő, segítő felnőttek országjárásait, túráit, tá-
borozásait. Díjak, elismerések jelzik, hogy a 
becseieknek nem kell sokat magyarázni e te-
vékenységek hasznát, tudást bővítő és sport-
értékét.

Nem volt tehát előzmény nélküli egy szi-
getbecsei természetjáró egyesület megalaku-
lása. Az összetartó, közösen gondolkodó, az 
ismeretszerzésért, a környezetért tenni akaró 
csapat joggal léphetett magasabb osztályba.

2002. december 12-én a Szigetcsücske 
Természetbarátok Egyesület megtartotta ala-
kuló gyűlését. A közhasznú szervezet ekkor 
elfogadta alapszabályát, jelvényét, megfo-
galmazta céljait és megválasztotta elnök-
ségét.

Céljai között a túrák, táborozások szer-
vezésén túl hangsúlyt kap új gyalogos, ke-
rékpáros túraútvonalak kijelölése, azok kar-
bantartása. A teljesítménytúrázásban eddig is 
jeleskedő becsei természetjárók figyelemre 
méltó terve, hogy új teljesítménytúra útvona-
lat mérnek fel a Csepel-sziget déli részén -  a 
Szigetcsücskében -  és ezzel ezt a termé-
szetjárók körében még kevéssé ismert, sok 
érdekességet, szépséget rejtő tájat közelebb 
hozzák a teljesítménytúrázók népes, sok-
ezres táborához.

Az országos nagy véráramból kissé kieső, 
de éppen ezért más oldalról nézve vonzóan 
csendes környék lakói közül sokan remélhet-
nének jobb megélhetést az idegenforgalom 
fellendülésétől. Ahhoz, hogy ez megvalósul-
jon, elsősorban ismertség kell. A hosszú úton 
az ösvényt taposok a gyalogos-, kerékpáros, 
vízitúrázók lehetnének.

Az új egyesület ebből a három szakcso-
portból áll. Vállalt tevékenységük a nevelés, 
oktatás, képességfejlesztés, ismeretterjesz-
tés, műemlék-, természet-, környezet- és ál-
latvédelem, valamint a sport. Nyitott minden 
korosztály előtt. Tagdíjat havi 200.- Ft-ban 
állapított meg, a 14-18 év közötti tanulók, 
valamint a nyugdíjasok havi tagdíja 100.- Ft. 
14 év alattiak nem fizetnek tagdíjat.

Az egyesület elnökségének tagjai. Elnök: 
Szabó Béláné. Elnökhelyettes: Schmidt Má-
tyás. Gazdasági felelős: Lumei Sándorné. 
Túrafelelősök: Nagy Imre és Szűcs Fe- 
rencné.

Álljon itt az egyesület ismertetőjén közölt, 
fentebb idézett, elgondolkoztató költemé-
nyen kívül két szép, ugyanitt olvasható gon-
dolat:

Akármeddig megyünk, szemünk és vá-
gyunk tovább ér!

A világból annyi a miénk, amennyit 
meglátunk belőle.

Az egyesület régi és új természetjáróinak 
jó munkát, jó túrázást kívánunk! Induljanak 
újabb utakon, így szerezzenek meg minél 
többet a világból.
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Bemutatkozik a
• •

Német Nemzetiségi Önkormányzat
Már sok bölcs, táglátókörű ember fogal-

mazta meg a könnyen belátható és mégis oly 
gyakran elfeledett igazságot: egy közösség 
múltjának ismerete nélkül elbizonytalanodik 
a jelenben, eltévedhet a jövőben. A történe-
lem viharai bennünket is sokszor sodortak 
tévútra, mert kü-
lönböző érdekek-
től vezérelve vol-
tak akik eltörölni, 
vagy megmásítani 
igyekeztek a múl-
tat.

Ma békében és 
szabadon élünk, 
erős, egészséges 
közösségben, hig-
gadtan nézhetünk 
a múltba és régi 
görcsök, szoron-
gások nélkül a jövőbe.

Szigetbecsén az őszi helyhatósági válasz-
tások során itt először lehetett szavazni né-
met kisebbségi önkormányzat megalakításá-
ra. A jelöltek -  Lerner Mária, Fejesné 
Schwarcz Erzsébet, Schwarczenberger Ká- 
rolyné, Schmidt Mátyás, Schmidt Sándomé 
-  összesen 1280 érvényes szavazatot kaptak.

2002. november 12-én megalakult a Szi-
getbecsei Német Nemzetiségi Önkormányzat 
(Wetscher Nationalitätenselbstverwaltung), a 
képviselők letették az esküt. Elnök: Lerner 
Mária, helyettese: Schmidt Mátyás lett. Ez-
után kidolgozták a Szervezeti és Működési 
Szabályzatot, megfogalmazták a célokat. 
Gondos előkészítés után került sor 2003. ja-
nuár 11-én a becsei Művelődési Házban a be-

Régi iratok, anyakönyvi kivonatok, fény-
képek összegyűjtése.

Paraszti gazdálkodás, szőlőművelés régen.
Határrészek, dűlőnevek, térképek.
Az egyesület rövid távú terveiben szerepel 

a hagyományok ápolása (húsvéti tojásfutás,
N e p o m u k i 
Szent János 
tiszteletére tűz-
gyújtás és gyer- 
ty a ú s z ta tá s ,  
M árton napi 
lampionos fel-
v o n u lá s , a 
„ szálláskere -
sés”, régi né-
met betleheme- 
zés, aprószen-
tek), néptánc- 
csoport mega-

lakítása, partnerkapcsolat létesítése.
Az egybegyűlteket a Szigetbecsei Álta-

lános Iskola tánccsoportja, a Szigetújfalui 
Zenebarátok Kórusa és a Szigetújfalui Fú-
vószenekar szórakoztatta.

A találkozó 
után Lemer Má-
riával beszélget-
tünk:

- Szigetbecsén 
is jellem ző a 
nem zetiséghez  
tartozókra a ket-
tős kö tő dés.
Többségük fon-
tosnak tartja, 
érzi az eredet 
szálját, de ma-
gyarnak vallják 
magukat. A kötődés sokféleségére a kisebbsé-
gi sors átélésének bonyolultságára akkor

döbbentem rá, amikor a II. világháború után 
kitelepítettekkel személyes kapcsolatba 
kerültem. Volt aki 50 évi távoliét után is ezt a 
hazát érezte igazi otthonának, és volt aki 
sohasem tudta megbocsátani ennek a hazá-
nak, hogy eltaszította.

Nekünk most békében élőknek sok és 
halaszthatatlan feladatunk van. Oldani kell a 
még meglévő szorongást, bizalmatlanságot, 
segíteni kell az évszázadok óta itt élő néme-
teket sajátos kultúrájuk, szokásaik, nyelvük 
megőrzésében. Kértük főleg az idősebbeket, 
tanítgassák gyermekeiket, unokáikat a német 
nyelvre, a szép becsei tájszólásra, a régi 
mondókákra, játékokra, dalokra. Iskolánk-
ban szakkört vezetnek, tánckar működik, 
előadókat hívnak meg, a temetőben össze-
gyűjtik, tanulmányozzák a német neveket. A 
gyerekek nagy segítségünkre lehetnek egy 
rendkívül fontos célunk elérésében. A már 
eddig gyűjtött és ezután felkutatandó helytör-
téneti értékeket múzeumban, helytörténeti 
gyűjteményben szeretnénk bemutatni és to-
vább gyarapítani.

Mi képviselők, a községi önkormányzattal 
e g y ü t t m ű k ö d v e  
nagy lelkesedéssel 
láttunk munkához 
és úgy tapasztal-
juk, hogy sokan 
örülnek az összefo-
gás új lehető-
ségének, igénylik 
az újabb talál-
kozókat.

Reméljük, ha ér-
telmes célokat tu-
dunk a közös-
ségünk elé állítani, 

a segítség, az együttműködés sem fog hiá-
nyozni.

mutatkozó összejövetelre.
Telt ház előtt Lerner Mária rövid történel-

mi visszapillantás után ismertette a nemzeti-
ségi önkormányzat céljait, rövid és hosszú 
távú terveit.

Célok:
Az itt élő német nemzetiség (svábok) kö-

zösségének megteremtése, összefogása, kö-
zösségi életének szervezése.

A német nyelv, a nemzetiségi anyanyelv 
ápolása, történetének feltárása.

A helyi kulturális és vallási emlékek, hagyo-
mányok megőrzése, ápolása és átörökítése.

Az óvodai és iskolai német oktatás segí-
tése.

Program:
Szigetbecse történetének kutatása.
Régi családnevek összegyűjtése.
Régi mesterségek, mesterek bemutatása.
Helytörténeti gyűjtemény (múzeum) létre-

hozása.
Régi eszközök, bútorok, berendezési tár-

gyak, ruhák összegyűjtése.
Szigetbecse régi pincéinek, kerítéseinek, 

házainak feltérképezése.

Egy kis történelem
A német-magyar kapcsolat igen régre nyúlik vissza. Már több mint ezer éves, hiszen 

Szent István királyunk 997-ben vette feleségül II. Henrik bajor herceg leányát. Gizellát. 
Községünkbe a török ellen folytatott háború után Ausztriából és a Stájer, valamint a Bajor 
fejedelemségekből 1696 körül katolikus németek érkeztek. Az 1715. évi összeírás szerint 12 
család lakott Becsén, 1720 ban már 5 magyar és 16 német családfő nevét jegyezték fel.

A XVIII. század elején a falu földesura Savoyai Jenő herceg segítette a telepeseket. Az ő 
halála után a szigeti uradalomban Mária Terézia leánya, majd később annak félje a birtokos.

A II. József-féle népszámlálás adatai szerint Becsén a birtokos Krisztina főhercegnő és 65 
család él 51 házban. A népesség száma ekkor 395 fő. Közel egy évszázad múltán 635-en 
éltek a faluban, mind római katolikus vallásúak.

A falu népessége 1941-ben 1045 fő. A megkérdezettek közül 238 magyar, 807 pedig 
német anyanyelvűnek tartotta magát, de nemzetiségi hovatartozását meghatározva már 
1026-an mondták magukat magyarnak és csak 19-en németnek.

A II. világháború harcai a község lakóit emberségből próbára tették. 1946-1948 között a 
német nemzetiségű lakosság jelentős részét Németországba telepítették, másokat ún. 
málenkij robotra hurcoltak (118 fő). A kitelepítettek száma 402 fő volt. Helyükre a 
Felvidékről magyarokat telepítettek be.

(Lemer Mária közlése)
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Őszintén, tárgyilagosan 
a mobiltelefonról és a bázisállomásról

A XX. század vége felé mindennapjainkban megjelentek az emberi 
életet szebbé, könnyebbé tevő találmányok, technikák. Megjelentek a 
korszerű háztartási gépek, közlekedő eszközök, a számítástechnika és 
az elektronikus média, a rádió, a televízió, újabban az internet. Ezek 
mellett a távközlés és annak egyre növekvő részeként a mobiltelefó- 
nia. Ennek legmarkánsabb képviselője a ma már 

nélkülözhetetlen mobiltelefon.
Közvetlen környezetünkben is alig van család, ahol valakinek ne 

lenne mobiltelefonja.
1999-ben a világon már több, mint 430 millió mobiltelefont hasz-

náltak és ez a szám azóta is emelkedik.
Magyarországon 2000-ben 2,7 millió mobil előfizető volt, ez a la-

kosság 27 %-a. A bázisállomások száma hazánkban 3000 felett van. 
Ezek telepítését szigorú előírások szabályozzák.

A mobiltelefonok száma egyre nő, így a megfelelő vételi lehetősé-
gek biztosításához a bázisállomások számát is szükségszerűen növel-
ni kell.

A mobiltelefonok jelentősége a mindennapi életünkben, a teljes 
gazdaságban szinte felbecsülhetetlen értékű.

Az új technika megszületésével azonban
új kérdések és aggodalmak

is megfogalmazódnak: vajon a rádiófrekvenciás sugárzás ilyen elter-
jedt használata nem károsítja-e az egészséget? A legélesebb viták ál-
talában a jeleket fogadó és továbbító bázisállomások antennáival kap-
csolatban zajlanak. A világ egészségvédelméért felelős szervezetek 
és a nemzeti intézmények évtizedek óta kutatják a rádió frekvenciás 
sugárzás biológiai hatását. A kutatások eredményeképpen az ENSZ 
Egészségügyi Világszervezete a WHO kimondta, hogy a bázisállo-
mások egészségkárosító hatásával nem kell számolni. A rendeltetés-
szerűen használt kézi készülékekkel kapcsolatban sem találtak bizo-
nyított egészségkárosító hatásokat, a kutatások azonban nemzeti és 
nemzetközi szinten tovább folynak, nagy figyelmet fordítva azokra a 
kutatási eredményekre is, amelyek kétségeket fogalmaztak meg.

A lakossági félelmek, fenntartások leginkább a szükséges ismere-
tek, információk hiányából fakadnak.

Tény, hogy a mai tudományos álláspont szerint betartott biztonsá-
gi előírások mellett az emberek egészségét a mobiltelefonok haszná-
lata nem veszélyezteti és a bázisállomásoknak

semmiféle egészségkárosító hatása nincs.
Ezen megfogalmazások részletes leírását a Hírközlési és Infor-

matikai Tudományos Egyesület 2000-es évben kiadott „Életünk és a 
mobiltelefon” című kiadványa tartalmazza.

Ezen gondolatok után részletesen szeretném tájékoztatni a sziget- 
becseieket a településünkön tervezett bázisállomás létesítésének fo-
lyamatáról.

Több éve ismétlődő téma-a képviselő-testületi üléseken, hogy Szi-
getbecsén a mobiltelefonok

vételi lehetőségei nem megfelelőek.
Elsősorban orvosok véleménye volt, hogy sokszor -  sürgős esetek-

ben -  nem tudnak a mentőkkel, kórházakkal kapcsolatot teremteni, 
de ez a probléma a vállalkozóknál és magánembernél is felvetődött.

Ezt a gondot jelezve a szolgáltatóknak, a PANNON GSM Rt. aján-
latot tett arra, hogy a szigetbecsei víztoronyra bázisállomást szerel.

Ilyen megoldással az ország sok helyén találkozhatunk: köze-
lünkben Ráckevén és Makádon is üzemel ilyen berendezés.

Ezekre a létesítményekre -  a felszerelés után -  az ország legilleté-
kesebb hatósága az Országos Sugárbiológiai és Sugáregészségügyi 
Kutató Intézet szakvéleményt adott. Ebben semmilyen káros hatást 
nem állapított meg.

A képviselő-testület még további forrásokból is információkat

szerzett és megfontoltan kezelte a bázisállomás témáját. Ezen meg-
gondolás alapján,

kétszeri megtárgyalás után
a szigetbecsei képviselő-testület december 17-én az alábbi -  
121/2002. (XII. 17.) számú -  határozatot hozta:

„A képviselő-testület hozzájárul ahhoz, hogy az önkormány-
zat tulajdonát képező, Balassi téren lévő víztoronyra a PAN-
NON GSM Rt. a vételi lehetőséget javító antennát szereljen fel 
az alábbi feltételekkel:
1/ Amennyiben menetközben tudományosan bebizonyosodna 
olyan dolog, amit most még nem tudunk, akkor a PANNON 
GSM Rt. köteles (a veszélyt) elhárítani, másrészt, ha ez olyan 
szintet ér el, akkor nekünk legyen lehetőségünk a szerződés 
felbontására.
2/ A Sugárbiológiai Intézettől kérjen a PANNON GSM Rt. 
szakvéleményt. A képviselő-testület felhatalmazza a polgár- 
mestert, hogy a szerződés-tervezetet a fenti kiegészítésekkel 
írja alá."

A szerződés aláírása még nem történt meg.
A határozat megfogalmazása egyértelműen tükrözi az átgondolt 

döntést és a felelősséget. A képviselő-testületet egy cél vezérelte: a 
nagyon sokak által használt, ma már szinte nélkülözhetetlen mobilte-
lefonoknak jobb vételi lehetőségek biztosítása.

A fentiek után a képviselő-testület és nagyon sok szigetbecsei em-
ber értetlenséggel fogadta, hogy a képviselő-testületi ülés utáni na-
pokban minden szigetbecsei családnál

megjelentek röpcédulák 
a Nők Szigetbecséért Egyesület nevében.

Ezek a röpcédulák félreérthető, megtévesztő, megfélemlítő állítá-
sokat tartalmaztak.

Ezek az állítások nem megalapozottak, nem bizonyítottak, sőt az 
eddigi és mai tudományos kutatások alapján ezek egyszerűen cáfol-
hatók.

2002. december 23-án a Nők Szigetbecséért Egyesület levelet írt a 
képviselő-testületnek, amelyben aggodalmukat, ellenvéleményüket 
fejtik ki a bázisállomás tervezett létesítésével kapcsolatban. Ezt a 
megkeresést a testület demokratikusnak tartja, de a röpcédula megje-
lentetését nem.

2003. január 13-án válaszlevelet írtam az egyesületnek néhány 
részletkérdéssel kapcsolatban. 2003. január 23-án kelt levelében az 
egyesület válaszolt, fenntartva ellenvéleményét és 290 szigetbecsei 
lakos aláírásával jegyzéket juttatott el a képviselő-testülethez, mely

a lakossági véleményt méltányolja.
A 2003. január 27.-i testületi ülésen újra tárgyaltuk a fenti témát. A 

Nők Szigetbecséért Egyesület vezetőségével megállapodtunk, hogy 
egy 9 tagú bizottság az elkövetkező napokban megbeszélést tart és a 
különböző szempontok egyeztetésével javaslatot készít a képviselő- 
testületnek.

A mindenkori képviselő-testület 12 éve bizonyította, hogy döntése-
it felelősen, a község, a közösség érdekében hozta. Ezt az ügyet eddig 
is ebben a szellemben tárgyalta. Olyan megoldás mellett áll ki, amely 
a lakosság döntő többsége számára elfogadható, a legkedvezőbb és 
senki számára nem jelent veszélyt, káros hatása nem lesz.

Bízunk abban, hogy
a jó cél érdekében

közös megegyezéssel, megértéssel, jószándékkal, kedvezően zárul a 
mindenkit érdeklő bázisállomás telepítésével kapcsolatos vita és az 
állomás szolgálni fogja mindannyiunk közös érdekét.

Magasitz Lajos 
polgármester
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* HÍREK * HÍREK * HÍREK*
Anyakönyvi hírek

Elhunytak

Lelkes Józsefné 
szül. Horváth Erzsébet

2002. november 30. Élt 66 évet 
Kiss András

2002. december 1. Élt 80 évet
Kemény István

2002. december 15. Élt 79 évet 
Végh Lászlóné szül. Szűcs Julianna

2003. január 4. Élt 70 évet
Telek Sándomé szül. Kovács Erzsébet

2003. január 8. Élt 66 évet
ifj. Szekeres János

2003. február 3. Élt 48 évet
Nagy Margit

2003. február 10. Élt 78 évet

(Születés

december 19-én született 
Grill András és Kenesei Éva leánya 

Eszter
2003. január 6-án született 

Kiss Ferenc és Magyar Piroska fia 
Viktor

Bűn, bűnüldözés, baleset
„Az elmúlt év a számok tükrében” címmel 

Hetesi László rendőr alezredestől beszámolót 
kaptunk a Ráckevei Rendőrkapitányság 
működési területén 2002. évben történt bűn- 
cselekményekről, balesetekről, a rendőrség 
működéséről. A tükör nem hazudik, a szá-
mok tanulságosak.

E területen, melyhez Szigetbecse is tar-
tozik, tavaly 1379 bűncselekmény jutott a 
rendőrség tudomására, ebből 1112 vagyon 
elleni cselekmény volt. Hosszú évek óta az 
előző évinél kevesebb hétvégi házat, de 
valamivel több családi házat törtek fel. A 
területen 14 gépkocsi-lopás és 14 személy 
elleni erőszakos bűncselekmény történt.
A rendőrség 1675 ügyben fejezte be a 
nyomozást. (1084: megszüntetve, 420: vád-
javaslattal az ügyészségre került, 171: egyéb 
módon megszüntetve, 29: felfüggesztve.)
A nyomozás eredményességi mutatója: 43,2%. 
Az ismeretlen tettes felderítési mutató: 40,3%. 
Ismertté vált 413 bűnöző.
Előállítottak 314 személyt.
Tetten értek 51 személyt.
Őrizetbe vettek 19 személyt.
A bíróság előzetes letartóztatásba vett 7 
személyt. Szabálysértési feljelentés: 1640 
személy ellen. Helyszínbírság: 1437 személy 
ellen.

Közúti baleset

Személyi sérüléssel járó közúti köz-
lekedési baleset: 91. Ennek során 16-an hal-
tak meg, 24-en súlyosan, 87-en könnyebben 
sérültek. Az okozók közül 14-en voltak 
ittasak. Miattuk 3-an haltak meg, 4-en 
súlyosan, 7-en könnyebben sérültek. A leg-
több baleset gyorshajtás miatt következett be. 
További gyakori ok a kanyarodás és az el-
sőbbségi jog szabályainak megsértése. Hét 
balesetet gyalogosok okoztak.

Milyen járművek vezetői okoztak közúti 
balesetet: személygépkocsi 48, kerékpár 13, 
segédmotoros kerékpár 10, tehergépkocsi 8, 
motorkerékpár 5.

A rendőrség a Ráckevei Kapitányság 
területén is létszámhiánnyal küzd. Várják 
azon érettségizett fiatalok jelentkezését, akik 
a Rendészeti Szakközépiskolában szeretnék 
tanulmányaikat folytatni.

Kérnek mindenkit, segítse a rendőrség 
munkáját, közlekedjen körültekintően és 
fegyelmezetten, tegyen meg mindent 
annak érdekében, hogy ne váljon bűncse-
lekmény, baleset áldozatául és hogy össze-
fogással javuljon a közrend és a közbizton-
ság.

Közszolgáltatási szerződés
A szemétgyűjtés, szállítás és kezelés díjának megállapítását 

törvény írja elő. A díjban meg kell jelennie az éves infláció 
mértékének, a műszaki fejlesztés fedezetének és a gyűjtőtelep rekul-
tivációja költségének. E két utóbbi tétel változást jelent az eddigi 
díjmegállapítás gyakorlatához képest. A szolgáltatás biztonsága 
érdekében nem lehet figyelmen kívül hagyni, hogy a berendezések, 
eszközök karbantartására, cseréjére biztonságos anyagi alapot kell 
teremteni. Ugyanúgy szükséges folyamatosan olyan pénzösszegeket 
gyűjteni, melyek fedezik a telep valamikori betelése, bezárása utáni 
rekultivációját.

A szolgáltatás díja lakásonként 651.- Ft/hó. Az ürítés hetenként 
egyszer történik. Ha a szokásos szállítási nap ünnepre esik, a szol-
gáltatást akkor is teljesítik. A számlázás háromhavonta történik.

A községben egyedül élő 70 éven felüliek szemétszállítási díját 
2003. február 1-jétől az önkormányzat átvállalja.

Amennyiben az önkormányzat igazolja, hogy egy ház üresen áll, 
azután a szolgáltató nem számol fel díjat.

Az üdülőterületen a szolgáltatás 7 hónapon át április 1 -jétől októ-
ber 31-ig történik.

Fórumok
• Február 25-én 18.00 órai kezdettel Vállalkozói Fómmot rendeznek 

a művelődési házban.
• Érdemes már most beírni a határidőnaplóba, hogy március 24-én 

18.00 órai kezdettel közmeghallgatásra és falugyűlésre kerül sor.

Iskolai hírek
• Február 2-án a 7. osztály szervezésében a diákok tanáraikkal 

Budapesten színházlátogatáson vettek részt, a Madách Színházban a 
Nyomorultak című darabot tekintették meg.

•A  Szülői Munkaközösség február 15-én Valentin napi bált ren-
dezett, a 8. osztályosok báljára február 22-én kerül sor.

• A téli körzeti diák teremfoci-bajnokságban sikeresen szerepeltek a 
szigetbecsei iskolások.
Dunavarsánv. január 29. (5-6. osztály): II. hely 
Ráckeve, február 10. (1-2. osztály): II. hely
Érdekesség, hogy a csapatban két óvodás -  Sallai Soma és Gonda 
István -  is szerepelt!
Ráckeve, február 10. (3-4. osztály): II. hely

Foci
Dorogházi Sándor, a felnőtt csapat vezető edzője tavaly november 
végén lemondott, a kinevezett új edző Rékasi József.
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